
Vážení spoluobčané,

přiblížilo se nejkrásnější obdo-
bí roku - léto, které bude v našem 
městysi ve znamení třetího se-
tkání rodáků a přátel Štěpánova 
nad Svratkou. Pro tuto význam-
nou příležitost připravilo vedení 
městyse ve spolupráci se všemi 
zástupci spolků, sportovních 
klubů a sborem dobrovolných ha-
sičů bohatý víkendový program,  
v němž si každý může nalézt zába-
vu dle svého založení a gusta. III. 
setkání rodáků a přátel je spoje-
no s připomínkou první zmínky 
o existenci Štěpánova před 730ti 
lety. V rámci oslav bude probíhat 
nejen bohatý kulturní program  
s dechovou hudbou, dále vystou-
pením sboru Labyrint a souboru 
Borověnka, ale budeme moci ob-
divovat také dovednosti našich 
hasičských družstev, prohléd-
nout si hasičskou techniku nebo 
podpořit sbor při převzetí a žeh-

nání nového praporu. Připraven 
je i den otevřených dveří ve firmě 
Železárny Štěpánov nebo večerní 
zábava na koupališti.

Neděle zahájí programem  
pro děti a mší svatou za živé i ze-
mřelé rodáky v místním kostele  
a odpoledne bude ve znamení di-
vadelních souborů a zpěvu sboru 
Studánka.

Rozplavba bohatého programu 
se však uskuteční již v páteční 
podvečer, kdy se všichni určitě 
dobře pobavíme na dalším roční-
ku již tradiční PLAVIÁDY.

V průběhu soboty a neděle 
bude otevřen úřad městyse, kde 
od 9.30 – 18.00 bude v zasedací 
místnosti probíhat výstava Ště-
pánov včera a dnes. Současně 
si budete moci zakoupit stejno-
jmennou brožuru, kterou vydal 
k výročí městys. DVD s názvem 
V nejkrásnějším údolí, autorů  
J. Tužila a H. Jurmana, které 
vzniklo za finanční podpory 

Železáren Štěpánov. V prodeji 
budou i starší či nové publikace  
H. Jurmana a nově vydaná Kro-
nika Železáren Štěpánov.

Všichni jste srdečně na setkání 
zváni, věřím, že si oslavy společ-
ně dobře užijeme.

Kromě oslav nás ale čeká  
v letním období řada naplánova-
ných stavebních akcí. Přestavba 
bývalé MŠ v č.p. 9 byla dokonče-
na a čeká nás kolaudace budovy  
a rozjezd jejího nového užívání. 
Zastupitelé městyse si na svém 
červnovém zasedání opravenou 
budovu prohlédli a kromě jejího 
bytového využití hledali inspi-
raci, co vybudovat ve sklepních 
historických prostorách domu. 
Slíbený prohlídkový den pro ve-
řejnost bude také včas oznámen.

Městys získal dotaci z Minis-
terstva obchodu a průmyslu ČR  
v rámci programu EFEKT 2015 
na výměnu svítidel veřejného 
osvětlení rozvodových větví 
Městečko a Olešnička. Bude vy-
měněno 46 světelných bodů. Pro-
jekt je vyčíslen na cca 950 tis. Kč  
a dotace z toho činí necelých  
400 tis. Kč. V nejbližších dnech 
bude zahájeno výběrové řízení 
na dodavatele svítidel. Realizaci 
projektu předpokládáme v měsíci 
srpnu a září. Současně jsme zažá-
dali o dotaci na výměnu svítidel 
pro místní část Vrtěžíř, závěr, 
zda nám byla poskytnuta dota-
ce z Kraje Vysočina, se dozvíme 
v září a při získání dotace by se 
výměna světel uskutečnila v říjnu 

až listopadu 2015.
Letošní rok je také ve zname-

ní výměny střešních krytin, 
bude vyměněna střešní krytina  
na hale v areálu Valíkova dvora, 
tuto zakázku provede firma Petr 
Němeček. Dále budeme vymě-
ňovat střešní krytinu na budově 
úřadu městyse, současně bude 
dokončena oprava její fasády.  
Na tuto akci bylo zažádáno  
v Programu rozvoje venkova 
Kraje Vysočina a její realizaci 
předpokládáme v letních měsí-
cích.

Komunikace budeme v letošní 
roce opravovat v Dolní ulici. Za-
stupitelstvo schválilo opravy ko-
munikací ve výši cca 900 tis. Kč.  
Před zahájením prací firmou 
COLAS, bude jednáno se všemi 
vlastníky nemovitostí, abychom 
tuto náročnou akci bez problémů 
zvládli.

Často se dotazujete na vybu-
dování chodníku od mapy k že-
lezárnám, na tomto projektu se 
usilovně pracuje, ale v současné 
době se zkomplikovalo vyjad-
řovací řízení dotčených orgánů. 
Všechny připomínky byly vyře-
šeny, proto snad již v podání žá-
dosti o územní řízení a stavební 
povolení nebude stát nic v cestě.

Všichni si jistě bedlivě všímáte, 
že práce kolem péče o veřejnou 
zeleň není jednoduchá. Budu 
ráda za pomoc každého občana, 
který je ochoten při údržbě růz-
ných částí veřejných prostranství 
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S L O V O    S T A R O S T K Y

(pokračování na str. 2)

Nově umístěný 
kontejner 

na odkládání 
drobných 

elektrospotřebičů

Vhazujte jen drobné 
elektrospotřebiče!

Budova bývalé MŠ č. p. 9 v novém kabátě
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S L O V O    S T A R O S T K Y (pokračování ze str. 1)

Výpis z usnesení zastupitelstva městyse (ZM)

přiložit ruku k dílu. Uvítala bych, 
kdyby se našli dobrovolníci, kteří 
by po vzoru bývalých okrašlo-
vacích spolků věnovali zlepšo-
vání vzhledu městyse patřičnou 
pozornost. Máte-li v této oblasti 
zájem pracovat, navštivte mne  
na úřadě, určitě se na případné 

spolupráci domluvíme.
Závěrem mi dovolte, abych vás 

pozvala do letního kina ve dvo-
ře ZŠ ve dnech 10.7. – 12.7.2015. 
Promítat budeme 10.7. pohádku 
pro děti TŘI BRATŘI, 11.7. film 
BABOVŘESKY 2 a 12.7. film Ali-
ce Nellis - ANDĚLÉ VŠEDNÍHO 

DNE. Občerstvení je zajištěno, 
vstupné dobrovolné. Začátek 
promítání ve 21.30.

A poslední informace, kterou 
vám chci předat, je účast Štěpá-
nova na 2. ročníku Her bez hra-
nic 2015 v Rožné, kterých se opět 
zúčastní 5tičlenné družstvo. Zá-

jemci, kteří chtějí reprezentovat 
Štěpánov na Hrách, hlaste se opět 
na úřadě.

Přeji vám krásné léto, klidnou 
dovolenou a dětem prázdniny 
plné zážitků a dobrodružství!

Šárka Kunčíková

Usnesení č. 4/2015
ze zasedání Zastupitelstva městyse Štěpánov nad Svratkou konaného 

dne 10. června 2015 v 18 hodin 
v zasedací místnosti Úřadu městyse Štěpánov nad Svratkou

Zastupitelstvo městyse Štěpánov nad Svratkou:

BERE NA VĚDOMÍ:
- kontrolu usnesení z minulého zasedání
- zprávu o činnosti rady městyse, finančního výboru, sociální a škol-
ské komise, ekologické komise a pracovní skupiny pro přípravu stra-
tegického plánu
- zprávu o výsledku přezkoumání hospodaření městyse Štěpánov  
nad Svratkou za rok 2014
- informace o projektu „Chodník podél Svratky s parkovištěm u hřbi-
tova“
- v souladu s ustanovením § 172 odst. 4 správního řádu vypořádání 
připomínek uplatněných při projednání změny č. 1 Územního plánu 
Štěpánov nad Svratkou ve smyslu kapitoly „Vyhodnocení připomínek“ 
odůvodnění změny č. 1 Územního plánu Štěpánov nad Svratkou

SCHVALUJE:
- návrhovou komisi ve složení Mgr. Kobzová Ladislava a Stárek Pavel
 pro: 15  proti:0  zdržel se: 0
- zapisovatele Mgr. Boháčovou Alenu
 pro: 15  proti: 0  zdržel se: 0
- ověřovatele zápisu Mgr. Chalupníkovou Miloslavu a Opatřila Milana
 pro: 15  proti: 0  zdržel se: 0
- přesunutí bodu jednání Žádost o zřízení věcného břemene – p. Ško-
pová do bodu různé
 pro: 15  proti: 0  zdržel se: 0
- rozpočtová opatření č. 2/2015, 3/2015 a 4/2015 v předneseném znění
 pro: 15  proti: 0  zdržel se: 0
- celoroční hospodaření městyse a závěrečný účet městyse Štěpánov 
nad Svratkou za rok 2014 včetně zprávy o výsledku přezkoumání hos-
podaření městyse Štěpánov nad Svratkou, IČ: 00295558 za rok 2014 
bez výhrad
 pro: 15  proti: 0  zdržel se: 0
- Účetní závěrku městyse Štěpánov nad Svratkou za rok 2014
 pro: 15  proti: 0  zdržel se: 0
- Žádost ZŠ a MŠ Štěpánov nad Svratkou o povolení výjimky z mini-
málního počtu žáků na školní rok 2015 – 2016
 pro: 15  proti: 0  zdržel se: 0
- udělení pravomoci radě městyse Štěpánov nad Svratkou pro stano-
vení cenové kalkulace na produkty, které budou vydány k III. setkání 
rodáků 2015 a stanovení poplatku za umístění reklamy 
 pro: 15  proti: 0  zdržel se: 0
- výběrovou komisi ve složení Mgr. Kobzová Ladislava, Mgr. Kubíková 
Stanislava, Murčo Dušan, Vícha Dušan a Špaček Petr pro výběrové 
řízení na pronájem Penzionu Hodůnka v září 2015
 pro: 15  proti: 0  zdržel se: 0
- ponechání výše odměn členů zastupitelstva městyse Štěpánov  
nad Svratkou, která byla schválena na zasedání ZM dne 10. 12. 2014
 pro: 15  proti: 0  zdržel se: 0

- cenovou nabídku firmy COLAS CZ, a.s. na vyasfaltování Dolní ulice 
s odbočkou k hřišti a 100 m2 na kompostárně
 pro: 15  proti: 0  zdržel se: 0
- výběrovou komisi ve složení Stárek Pavel, Mgr. Kubík Vratislav, Dvo-
řáček Bohuslav, Horák Augustin a Mgr. Boháčová Alena na výběrové 
řízení veřejné zakázky EFEKT 2015
 pro: 15  proti: 0  zdržel se: 0
- vyjádření dotčených orgánů ke Změně č. 1 ÚP a považuje námitku 
vznesenou v lokalitě I/Z6 za neoprávněnou
 pro: 10  proti: 0  zdržel se: 5
- vyjádření orgánů ke Změně č. 1 ÚP a považuje námitku č. 3 vznese-
nou v lokalitě „Doliny“ za neoprávněnou
 pro: 9  proti: 0  zdržel se: 6
- Žádost o vyjádření k řešení přípojky NN p. Havíř pozemky parc.  
č. 321/3, 119/30, 119/29 a 119/28 v k. ú Olešnička a uzavření Smlouvy  
o smlouvě budoucí o zřízení věcného břemene
 pro: 14  proti: 0  zdržel se: 1
- zařazení  kapličky ve Vrtěžíři na pozemku parc. č. st. 24 do majetku 
městyse
 pro: 14  proti: 1  zdržel se: 0
- u příležitosti III. setkání rodáků a přátel Štěpánova 26. 6. – 28. 6. 2015 
finanční rozvahu v předneseném znění
 pro: 15  proti: 0  zdržel se: 0
- Smlouvu na dobu neurčitou s výpovědní lhůtou 3 měsíce uzavřenou 
s paní Škopovou na odběr vody ze studny na obecním pozemku – Va-
líkův dvůr. Odběr vody bude na vlastní náklady bez nároku na údržbu 
a zajištění kvality vody
 pro: 15  proti: 0  zdržel se: 0

NESCHVALUJE:

- vyjádření orgánů ke Změně č. 1 ÚP a považuje námitku č. 1, 2, 4 
a připomínku č. 1, 2 vznesenou k lokalitě I/Z8 za oprávněnou a trvá  
na jejím dořešení
 pro: 11  proti: 0  zdržel se: 4
- Záměr č. 5/2015 o pronájmu části pozemku parcelní číslo 337/2  
o výměře 15 m2 v k. ú. Vrtěžíř panu Miroslavu Ostrému, poněvadž jde 
o veřejné prostranství, které musí být dostupné všem lidem rovným 
dílem
 pro: 15  proti: 0  zdržel se: 0
- Záměr č. 6/2015 o prodeji části pozemku parcelní číslo 251/10 v k. ú. 
Olešnička paní Olze Beránkové, nesouhlasí obecně s rozprodáváním 
obecního pozemku
 pro: 15  proti: 0  zdržel se: 0

UKLÁDÁ: 

- radě vyvolat jednání s dotčenými orgány ve věci zapůjčení mobilního 
přístroje pro monitorování ovzduší na dobu dvou měsíců
 pro: 15  proti: 0  zdržel se: 0
- starostce městyse vyvolat jednání se stávajícím provozovatelem Pen-
zionu Hodůnka k zajištění hodů
  

Zapsala: Mgr. Alena Boháčová



                     strana 3

Ekologická komise jednala se Železárnami Štěpánov
Ve středu 13. května proběhlo 

v Železárnách Štěpánov setkání 
zástupců městyse a společnosti  
s cílem prohloubit dialog nad do-
pady provozu firmy na její okolí.  
Schůzku zorganizoval předseda 
nově zvoleného ekologického vý-
boru, pan Milan Opatřil, a účast-
nili se jí dále za městys starostka 
Šárka Kunčíková a za ekologický 
výbor ještě pan Vratislav Kubík. 
Za železárny byli přítomni pan 
Milan Huták, výrobní a technic-
ký ředitel, paní asistentka Lenka 
Havlíková a také paní Jana Tříle-
tá za oblast podnikové ekologie. 
Z místních občanů pak byla při-
zvána paní Lenka Kubíková.

Jednání po více než roce a půl 
navázalo na poslední diskuzi to-
hoto druhu a opět se diskutoval 
především hluk, zápach a praš-
nost. Železárny přislíbily vysa-
dit zeleň směrem na Olešničku, 
která by v budoucnosti mohla 
částečně zlepšit situaci. Stromky 
však vzhledem k suchému počasí 
téměř všechny uschly, což bude 
předmětem příštího jednání.

Obě strany se dohodly, že se 
během léta znovu setkají a do té 
doby se železárny budou soustře-
dit na vybraná konkrétní dílčí 
opatření. Za pomoci dotčených 
občanů by se měly identifikovat 
a omezit procesy, které způsobují 

především v nočních a brzkých 
ranních hodinách nepřiměřený 
hluk a nemělo by také docházet 
k otevřenému spalování „věcí“ 
v areálu. Dále bude pozornost 
zaměřena na sledování kon-
centrací uvolňovaných emisí  
z komína odprášení kupolových 
pecí a prověřena možnost zvý-
šení tohoto komínu. Ventilá-
tory tohoto zařízení by se měly 
zvukově odizolovat. Opatření  
pro zlepšení konkrétní situace 
také byla diskutována s paní Len-
kou Kubíkovou. Té bylo přislí-
beno vybudování odhlučňovací 
stěny u jejího domku.

Zastupitelstvo městyse v reak-

ci na dotazník vyplněný občany 
Štěpánova pověřilo radu městyse 
zjistit možnost využití projektu 
Kraje Vysočina na mobilní pří-
stroj na monitorování ovzduší 
po dobu nejméně dvou měsíců. 
Cílem je objektivně posoudit 
ovzduší ve Štěpánově.

Doufejme, že se bude v rámci 
nastolené spolupráce dařit po-
stupnými kroky zlepšovat situaci 
ohledně zápachu z furanových 
formovacích směsí, prašnosti  
z rotačních pecí atd.

Uvítáme každé Vaše připo-
mínky k této problematice!

Ekologická komise

Děti a internet
Internet – nepostradatel-

ný pomocník současné doby. 
Umožňuje nám rychlejší šíření 
a získávání informací, dostup-
nější komunikaci, propojování 
světa během několika vteřin a 
velký rozmach tzv. sociálních 
sítí. Otázkou je, zda dokážeme  
ke všem těmto možnostem inter-
netu přistupovat i s jistou dávkou 
obezřetnosti a nadhledem. Ne-
chci polemizovat nad tím, že je 
internet pomocníkem, tím beze 
sporu je, ale jde mi spíše o to, 
abychom nezapomínali na to, že 
jsou i jistá úskalí v jeho užívání a 
to pak především u našich dětí, 
které jsou tímto fenoménem po-
hlceni a mnohdy ponechány na-
pospas virtuálnímu světu.

K obdobným úvahám směřo-
valo také první téma cyklu besed 
Rodičovská kavárna, které se 
uskutečnilo 23. dubna v zasedací 
místnosti našeho městyse. Prav-
dou je, že účast nebyla velká, ale 
posezení bylo příjemné a diskuze 
byla pro přítomné velice zajíma-
vá. Pozvanými odborníky zde 
byli pan PaedDr. Milan Pavlík –
ředitel pedagogicko-psychologic-
ké poradny, speciálně-pedago-
gického centra a praktické školy 

ze Žďáru nad Sázavou, pan David 
Filip z Centra prevence Oblastní 
charity Žďár nad Sázavou a zá-
stupci Policie ČR – nprap. Dušan 
Karmazín a pprap. Martin Peňáz. 

Společně s několika mamin-
kami, zástupkyněmi ze základ-
ní školy a paní starostkou jsme 
hovořili o tom, jak dnešní děti 
přistupují k internetu, jaké jsou 
možnosti zabezpečování např. 
nevhodných stránek pro děti, 
o tom, kolik času by měly naše 

děti trávit u počítačů, tabletů, 
mobilních telefonů a jak my 
jako rodiče můžeme zafungovat  
při zajišťování jejich bezpečnosti 
na internetu. Zaznělo zde i něko-
lik případů, s nimiž se odborníci 
ve své praxi setkávají – přidává-

ní neznámých přátel na sociál-
ních sítích, uveřejňování velkého 
množství fotografií na internet, 
urážení svých spolužáků pro-
střednictvím Facebooku, krá-
deže prostřednictvím internetu 
apod.

Téma se probíralo šířeji a mlu-
vili jsme o tom, jaké vůbec je na-
plnění volného času našich dětí a 
jak vhodně bychom ho mohli my 
rodiče ovlivnit. Stejně tak, jak se 
postavit k samotné výchově na-

šich dětí, kdy jak se říká, všeho 
moc škodí – příliš benevolentní 
výchova nebo naopak příliš pří-
kazová výchova. Hledat kom-
promis je obtížné a je to proces. 
Jeden z momentů diskuze, který 
mi utkvěl, byl ten, že nestačí děti 

vozit do kroužků nebo nechat 
pobíhat volně venku, ale dát jim 
také možnost prožívat tyto ra-
dosti společně s námi. Být sou-
částí jejich světa alespoň na chvíli 
každý den, aby věděly, že teď tu 
pro ně jsme a zrovna netelefonu-
jeme, nepracujeme na počítači 
nebo nechystáme večeři. 

Na závěr několik zásad, jak 
pomoci tomu, aby byl internet  
pro děti bezpečným místem a 
mohly využívat jeho předností, 
které jistě převažují: 

- nastavujme dětem pravidla 
užívání internetu (např. mladší 
děti by neměly trávit na počítači 
déle jak hodinu denně – lépe ještě 
rozdělenou do dvou půlhodino-
vých intervalů),

- zjišťujme, o co se děti na in-
ternetu zajímají, 

- informujme děti, aby nezve-
řejňovaly svoje osobní údaje, aby 
na internetu nekomunikovaly  
s cizími lidmi.

Věřím, že přijdete navštívit 
druhou besedu Rodičovské ka-
várny, která se uskuteční na pod-
zim.

Mgr. Stanislava Kubíková
Členka sociálního 

a školského výboru

Brigáda na léto
Hledáte brigádu na léto? Pojďte nám pomoci zvelebovat naši ves-
nici a přitom si vydělat peníze. Zájemci o brigádu se prosím hlaste  
na email městyse 

obec@stepanovnadsvratkou.cz
nebo se přijďte zeptat přímo na úřad.
Brigádu může vykonávat člověk starší 15 let, který má již ukon-
čenou povinnou školní docházku. Najde se činnost samozřejmě  
pro ženy i muže (drobné úpravy veřejných prostor, nátěry na dět-
ských hřištích apod.).

Kroužek angličtiny začne na podzim
Od nového školního roku bych chtěla začít s kroužkem angličtiny 

pro předškolní děti a žáky 1. ročníku základní školy.

Místo a čas bude upřesněn, ale potřebovala bych znát předběžný 
zájem. Případní zájemci hlaste se na email:

  ladklus@seznam.cz   
                                      Mgr. Ladislava Kobzová
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Oživení štěpánov-
ských hřišť

V současné době můžete po-
zorovat změny na štěpánovských 
hřištích, respektive na Kruhu  
a na hřišti nad Balkánem. Za-
stupitelstvo městyse schválilo  
v rámci rozpočtu na rok 2015 ná-
kup nových herních prvků.

Po předložení několika variant  
se výběr ustálil na těchto prv-
cích. Na Kruhu došlo k umístění 
části překážkové dráhy pro děti  
ve věku 3 až 14 let a skluzavky. 
Hřiště na Balkáně směřuje k po-
třebám spíše starších dětí, mlá-
deži a dospělým. Nově zde byla 

instalována závěsná pyramida  
na šplhání, pro starší od 14 let pak 
workoutové – venkovní fitnes a  
v blízké době řadu nových prvků 
rozšíří ještě venkovní betonový 
stůl na ping pong. Stávající vy-
bavení na hřištích by mělo projít 
obnovou. 

Doufáme, že nové herní prvky 
si najdou svoje příznivce a prosí-
me k jejich ohleduplnému vyu-
žívání, dodržování bezpečnosti  
a uvedenému věkovému rozhraní 
u jednotlivých aktivit. V budouc-
nu bychom rádi pokračovali i  
v dalších úpravách nejen na těch-
to dvou hřištích.

Mgr. Stanislava Kubíková

Probíráme se babiččinou skříní s obleče-
ním. Stará sukně, halenka či šátek se nám 
budou určitě hodit. Při odpolední procházce 
hledáme břízu a ulomíme z ní pár větviček. 
Tvrdý papír, lepidlo a nůžky si přichystáme  
k výrobě čarodějnického klobouku. A jsme 
připraveny! Poslední dubnový den je tu a my 
jsme se dočkali pálení čarodějnic, na které se 
vždy dlouho těšíme. 

Vrchní bosorka, celá v černém, přivádí hrst-

ku malých čarodějniček na místní koupaliště,  
kde se postupně shromáždí  početný rej těch-
to bytostí. Nejprve je na řadě přezkoušení  
z nejrůznějších magických dovedností, od-
vahy a čmárání. Následuje posezení u ohně 
s bohatým občerstvením a při hudebním do-
provodu většina prohání košťata na tanečním 
parketu. Protože se pomalu začíná stmívat, 
jsou nejlepší učni vyznamenáni a všichni ne-
propadnuvší u zkoušek po zásluze odměně-

ni. U planoucí dřevěné hranice si nostalgic-
ky přejeme: „Hoř, ohníčku, hoř, všechno zlé 
umoř!“

Za skvělou organizaci již tradičního čaro-
dějnického odpoledne i filipojakubské noci 
děkujeme členkám ČSŽ, členům SDH Štěpá-
nov a představitelům městyse.

Petra Stárková
Další fotografie naleznete na:
http://stepanovinky.rajce.idnes.cz

Hoř, ohníčku, hoř!

Velikonoční neděle 5. dubna 
2015 se stala pro nás, mladé ha-
siče, opravdu sváteční. Jeli jsme 
na prohlídku hasičské zbrojnice 
profesionálních hasičů do Žďáru 
nad Sázavou, abychom se podíva-
li na techniku, kterou profesioná-
lové používají při hašení požárů. 
Jedno z moderních aut bylo právě 
u zásahu smrtelné havárie.

Požárníci nám velice ochotně 
vysvětlili, jak se s kterou techni-

kou zásah provádí, mohli jsme si 
do aut sednout, což ocenili hlav-
ně kluci. Požárníci nám rovněž 
vysvětlili, že dříve se vyrozumí-
vání požárů provádělo přímo,  
jen přes operační středisko  
ve Žďáru nad Sázavou. Nyní je 
nový záchranný integrovaný sys-
tém, který je řízený z Jihlavy. 

Dále jsme si prohlédli prádel-
nu, šatny a vyzkoušeli jsme si,  
jak hasiči sjíždí ze šaten po trubce 
k automobilům, když je vyhlášen 
poplach. Ve sklepení pod zbroj-
nicí jsme viděli místnosti, ve kte-
rých se trénuje nácvik s dýchací-
mi přístroji.

Pak jsme se přesunuli do domu 

kultury, kde se nachází modelové 
království vláčků. Znázorněny 
jsou zde památky našeho kraje  
a nádraží, kudy projíždějí vláčky 
a mohou nás po kolejích k těmto 
památkám dopravit.

Bylo to opravdu hezké dopole-
dne a děkujeme našim hasičům 
za zprostředkování pěkného a 
poučného zážitku.

Za mladé hasiče Nikola Pešová

Návštěva mladých hasičů u profesionálůV sobotu 27.6.2015
od 13.00 hodin
budeme soutěžit
na štěpánovském 

koupališti.
Přijďte se podívat!
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ŠTĚPÁNOVŠTÍ  RODÁCI  A  OSOBNOSTI

14. P. František Ronovský
(17. 11. 1806 Únanov – 21. 9. 1871 Doubravník)

Vlastenecký farář František 
Ronovský se narodil na Znoj-
emsku a po absolvování znojem-
ského gymnázia studoval v Brně 
filozofii a teologii. Na kněze byl 
vysvěcen v roce 1831 a osud jej 
přivál do Štěpánova. Zde nastou-
pil jako kooperátor hned roku 
1831 a po devíti letech se stal fa-
rářem. Právě za něj získal Štěpá-
nov v roce 1843 vlastní faru.

Pan farář byl však nejen du-
chovním pastýřem. Byl výbor-
ným ovocnářem a hospodář-
ským spisovatelem. Pochopil, že 
nestačí zasadit jabloň a po čase 
jenom trhat jablíčka. Je potřeba 
se postarat. Prořezávat, roubovat, 
obrývat, zalévat a mnohé jiné. 
Naproti faře přes ulici zakoupil 
pro svou hospodyni Finkovou, 
vdovu po lékaři, chátrající dům  
č. 25, zřídil si tu vzorovou za-
hradu a přistavěl domek č. 43. 

Jako výborný ovocnář studoval 
naši i cizí literaturu a poznatky 
uplatňoval v praxi. A sám ex-
perimentoval. Celkem působil  
ve Štěpánově 32 let a vyučoval zde 
názorně školní mládež. Drtivou 
většinu svých poznatků, které 
zveřejňoval v kalendáři Moravan 
a roku 1863 vydal knižně, získal 
právě ve Štěpánově. Až po pře-
chodu 8. února 1863 do Doubrav-
níka vydal knihu o 476 stranách 
s prostým názvem „Hospodářská 
kniha“. Byla vydána brněnským 
Dědictvím sv. Cyrila a Metodě-
je tehdy obrovským nákladem  
13 000 výtisků!

Pan farář Ronovský světil 15. 9. 
1861 novou dvojtřídku na čp. 23 
(dnešní radnice), zrovna tak svě-
til obraz Panny Marie v kapličce 
na Kozlově (21. 9. 1862) a zřejmě  
i další památky kolem Štěpánova.

Hynek Jurman

Tato pohádka se stala na našich 
obrazovkách vítanou klasikou, 
proto jsme všichni byli zvědaví, 
jak si s ní poradí vírští ochotní-
ci. Byla krásná slunečná sobota  
11. dubna a diváci přicházeli 
dobře naladěni. Divadelní spolek 
Vířina nezklamal a sálem neu-
stále pobublával zurčivý smích, 
zazníval nesmělý chichot i bu-
rácel hurónský řehot. Také děti 
v předních řadách byly zapojeny 
do hry. Když Petr Máchal rozha-
zoval z kapes dukáty, vrhaly se 
po nich s nadšením, z kterého by 

měl radost každý režisér. Působi-
vé byly také zvláštní efekty. Když 
u Čertovy skály hřmělo, ozýval 
se rachot nejen na jevišti, ale i 
venku . Blýskalo se nejen nad hla-
vami herců, ale i za oknem. Jsem 
totiž skálopevně přesvědčena, že 
bouřka, která se nenadále pro-
hnala Štěpánovem, byla dílem 
vírských divadelníků. Aby nám 
ukázali, že S ČERTY NEJSOU 
ŽERTY! 

Pekelně spokojená divačka 
Lenka Malá

S čerty nejsou žerty

Vítání občánků proběhlo 15.4.2015 v obřadní síni úřadu městyse.
Přivítali jsme do života tyto děti: 
    Barboru Pospíchalovou, Richarda Studeného, Petra Havíře

Závěrečný koncert žáků ZUŠ
Ve čtvrtek 11. června se v hudebně základní školy konal již tradičně 

závěrečný koncert. Zahráli a zazpívali zde žáci pěveckého a kláveso-
vého oddělení štěpánovské pobočky ZUŠ Bystřice nad Pernštejnem  
pod vedením paní učitelky Evy Čepičkové. 

Zaznělo několik písní z různých hudebních žánrů - muzikálové, po-
pulární i klasické. Klavírní doprovod několika zpěváků zajistila paní 
korepetitorka Markéta Justová. 

Na náš koncert zavítala i paní ředitelka Milada Krásenská. Celým 
koncertem provázel Pavel Stárek. 

Koncert se velmi vydařil. I účast publika byla hojná. Každý zahrál  
a zazpíval, jak nejlépe uměl. Všichni se moc těšíme na další vystoupení 
a koncerty. 

Radmila Špačková, žákyně sólového zpěvu a hry na klavír

Nejmenší občánky jsme na úřad městyse pozvali i 15. června 2015.
Přivítanými dětmi se tentokrát stali: 

Jan Žličař, Anežka Kobzová, Radek Šípek
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Zpěvačka z Borověnky uspěla v soutěžiMladý zahrádkář
Již tradičně se začátkem květ-

na žáci, kteří dosáhli nejlepších 
výsledků ve školním kole, účast-
ní okresního kola soutěže „Mladý 
zahrádkář“. V pondělí 11. květ-
na 2015 jsme se proto vypravili  
do Žďáru nad Sázavou, abychom 
"bojovali" a dosáhli co nejvíce 
bodů. Ve dvou kategoriích sou-
těžilo 65 žáků. A nám se poda-
řilo do Štěpánova nad Svratkou 
přivézt 1. a 2. místo! V kategorii 
starších žáků zvítězil Pavel Stárek 
z 8. ročníku a 2. místo obsadila Ji-
tka Havelková ze 7. ročníku. Oba 
úspěšní soutěžící budou druhý 

červnový víkend reprezentovat 
naši školu v národním kole sou-
těže „Mladý zahrádkář“ (letos 
se koná v Rakovníku). I ostatní 
soutěžící dosáhli velmi pěkných 
výsledků a zaslouží si pochvalu. 
Všem děkuji za svědomitou pří-
pravu a Pavlovi a Jitce přeji hod-
ně štěstí!

Mgr. Silvie Zivčáková

Teč, vodičko čistá,
do všech čtyřech stran.

Od větru a bouře,
studánko, nás chraň.

V úterý 2. června se starší děti 
z mateřské školy a žáci 1. stupně 
základní školy vydali ke studánce 
U Jeřábku, která byla obnovena  

v rámci projektu Znám křišťálo-
vou studánku MAS Zubří země. 
Naším cílem bylo vyčištění stu-
dánky a její „otevření“.

Tradici otvírání stu-
dánek přiblížily dívky  
ze souboru Borověnka. 
Program přednesem do-
plnili Ondřej Loukota  
a Adéla Jiránková.

Na louce pod studán-
kou pak děvčata z Boro-
věnky zahrála, zazpívala  
a zatančila tradiční pásmo 

Královničky. 
Počasí nám přálo a my máme 

radost z nově založené tradice.
Bohumila Blechová

Otvírání studánky U Jeřábku

Pleteme čtverce
Základní škola v Prosetíně nás inspirovala k tomu, abychom se  

i my zapojili do akce Upleť čtverec (Knit A Square). Cílem akce je plést  
nebo háčkovat čtverce, ze kterých se v Africe sešívají deky pro děti. 
Do práce se pilně pustili především žáci 4. a 5. ročníku, ale i mnohé 
maminky a babičky. Mladší žáci připravují pro africké děti bambulky 
pro radost.

Čtverce musí mít rozměr 20x20 cm, na jednu deku je jich třeba 35. 
Pokud se k nám budete chtít přidat a donesete nám 1 či více kousků, 
budeme moc rádi. 

Hřejivé, příjemné a nekousavé čtverce vyrábíme a sbíráme do kon-
ce června. Pokud však najdete čas a chuť na pletení v době prázdnin, 
můžete dodat čtverce i v září, kdy bychom rádi odevzdali další zásilku. 

(https://upletctverec.wordpress.com)                       Bohumila Blechová

V sobotu 18. dubna 2015 v Univerzitním centru a zámku v Telči  
se uskutečnilo krajské kolo soutěže Zpěváček, jehož se zúčastnilo  
53 dětí. Každé z dětí zazpívalo dvě horácké lidové písně a porota měla 
opravdu těžký úkol vybrat ty nejlepší.

Soubor Borověnka ze Štěpánova nad Svratkou vyslal do soutěže  
6 zpěváčků – Dominiku Chalupníkovou, Kateřinu Sudovou, Markétu 
Janečkovou, Michaelu Sedlářovou, Denisu Hlaváčkovou a Tomáše Jur-
ku. Na housle a violu je doprovázely Šárka Blechová a p. uč. Barbora 
Ryšánková.

A jak jsme dopadli? Všichni zazpívali skvěle a Dominika Chalup-
níková obsadila v mladší kategorii krásné třetí místo. Blahopřejeme.

Bohumila Blechová, vedoucí souboru Borověnka

V sobotu 6. června školní dru-
žina pořádala výlet pro rodiče 
a děti do Zoo Praha. Návštěvy 
zoologických zahrad snad nikdy 
neomrzí. Je to příležitost setkání  
se zvířátky ze všech koutů světa. 

31°C ve stínu nám dalo zabrat, 
ale zoologická zahrada naštěstí 
nabízela spoustu míst s osvěže-
ním. Rezervace Bororo - to bylo 
místo, kde se zejména malé děti  
„vyřádily“ a nakonec většinou  
skončily v dětské zoo, kde mohly 
ochladit prohřátá těla v bazénku, 

nakrmit zvířátka či se povozit  
na poníkovi. Každý si mohl vy-
brat podle svého, kterou část 
zahrady navštíví. Někteří zdatní 
zvládli projít téměř celou zoolo-
gickou zahradu. Jiní si to užili  
u svých oblíbených zvířat. 

Poděkování patří rodičům, 
prarodičům a dětem za bezpro-
blémový průběh výletu, panu 
řidiči Jaroslavu Stárkovi za poho-
dovou a bezpečnou jízdu. 

Za ŠD Jana Poláková

Máme rádi zvířata...
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Štěpánovský farář Ronovský 

publikoval své zkušenosti z po-
mologie hlavně v kalendářích 
Moravan, kam přispěl i odbor-
ným článkem „Zahradníček  
na horách“. Rouby z Ronovského 
zahrádky se rozšířily po širokém 
okolí a ještě po sto letech se naši 
přední odborníci shodli v názo-
ru, že v odborných znalostech 
nejsou o mnoho dále a že se z Ro-
novského díla mohou stále učit.
Už dobře celé století se mnohde 
připomíná Hospodářská kniha 
Františka Ronovského, ale má-
lokdo ji držel v ruce, natož aby 
ji četl. Já měl to štěstí asi před 30 
lety, kdy jsem si tuto knihu pro-
hlédl u pana Leopolda Mazáče  
v Doubravníku.

Kniha se dá najít na interne-
tu a jenom její obsah napovídá, 
čemu všemu se musel štěpánov-
ský farář věnovat. První oddíl 
věnoval polnímu hospodářství a 
z kapitol uvádím aspoň některé: 
O půdě, O hnoji a mrvě, O hnoj-
ništi, O nástrojech ke vzdělávání 
půdy rolné, O setí zrna obilního, 
O rostlinách hospodářských. 
Druhý oddíl se věnoval domácím 
zvířatům: O hovězím dobytku, 
O koních, O ovcích a kozách,  
O prasatech. Třetí část popisova-
la ovocnictví: O pěstování ovoc-
ných stromů vůbec, O nemocech 
ovocných stromů, Popis ovoce 
a stromů ovocných, O zákrs-
cích, O velezvláštních stromech 
ovocných, O stromkách keřovi-

tých. Čtvrtý díl patřil rostlinám 
zahradním: O rostlinách ku-
chyňských zvláště: petržel, celer, 
kopr, cibule, česnek, špenát, salát, 
hrách, červená řepa, křen, zelí, 
kukuřice...

Je vidět, že náš pan farář byl 
nejen teoreticky na výši, ale měl 
i plno praktických poznatků. 
Rozuměl na venkově doslova 
všemu. Však jsem také našel  
v Moravských novinách z 5. dub-
na 1859 zprávičku o tom, že „pan 
farář štěpánovský Fr. Ronovský 
dostal od c. k. místrodržitelství 
pochvalu a vyznamenání písemné 
za to, že se tak horlivě přičiňuje 
příkladem, slovem a písmem zve-
lebovat štěpařství a zahradnictví 
na Moravě.“ Hynek Jurman

FILM „V NEJKRÁSNĚJŠÍM ÚDOLÍ“
Na III. srazu rodáků a přátel Štěpánova bude k dispozici i pozoru-

hodný filmový dokument „V nejkrásnějším údolí“. Jeho základem je 
procházka Štěpánovem, která trvá 42 minut. Filmaři vyrazili od šva-
řeckého kostelíka k lávce a přes Záskalí a Hamry do centra městečka. 
Zachytili Vrtěžíř a všechny zdejší čtvrtě: Balkán, Močidla, Šumavu, 
Slovensko, Hodůnky, Malou i Velkou Olešničku, Dolní konec...

Nevynechali ani hřbitov, kostel z venku i interiérově, mlýn a dal-
ší stavby, krásná panoramata z Kopce i odvážné horolezce na Vysoké 
skále. Ale to není vše, prvním bonusem je několik desítek historických 
pohlednic Štěpánovska, druhým velká část hodového ortelu z roku 
1985 a třetím pak sestřih z oslav z roku 2000. Celková délka záznamu 
je asi 100 minut.

Tvůrci (scénář a komentář Ing. Hynek Jurman, kamera Ing. Jaro-
mír Tužil, režie oba jmenovaní) vše odpracovali zdarma, komentář čte 
Bohdan Tůma a výrobu DVD uhradily Železárny Štěpánov. Snad tato 
práce milovníky Štěpánova zaujme.

-HJ-

PODĚKOVÁNÍ
Děkujeme všem občanům Štěpánova za podporu sbírky ČDPR. 

Nákupem kytiček jste přispěli částkou 9 216,- Kč na sbírkový účet 
LPR Praha. 

„Pomohli jste dobré věci a za to Vám patří veliký dík!“ - to jsou 
slova koordinátorky sbírky p. Milady Špačkové a my se k ní rády 

přidáváme !
ČSŽ Štěpánov nad Svratkou 

JARO SE ŽENAMI
Jaro je u nás žen většinou  

ve znamení květin. Nejprve si 
nějakou doneseme z Výroční 
schůze, kde slavíme MDŽ. Pak se 
také umíme proměnit z něžných 
kvítků na pořádné čarodějnice 
a nebojíme se to na koupališti 
ukázat. V květnu pak jedeme  
za květinami do osvědčených 
zahradnictví a nakoupíme si tu, 
která nás nejvíc okouzlí. Pak také 

podporujeme Český den proti 
rakovině. Letos jsme prodaly 
340 kytiček za 9 216 Kč - průměr 
na jednu kytičku činí 27,40 Kč.  
Od Milady Špačkové, koordiná-
torky sbírky, nám přišlo poděko-
vání a my jsme rády, že můžeme 
aspoň takto podpořit dobrou věc. 

Děkujeme a přejeme krásně 
rozkvetlé léto ! 

Za ČSŽ Štěpánov 
Lenka Malá

                 

   S P O L E Č E N S K Á
    K R O N I K A

Narozené děti: Jubilanti:

Roman Hrubeš  Matušková Růžena 
Markéta Mašíková Král Rudolf
   Hřebíčková Vlastimila         
      Švorc Miroslav                          
      Ježová Marie                             
      Nepejchalová Anna                  
      Opatřil Miroslav                        
      Hřebíček Miloš                          
      Králová Ludmila                        
      Řehůřek František                  
      Pučálková Dagmar                    
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CESTA ZA MEDVĚDÍ SÍLOU

Z celoročního cvičení vytrénovanými svaly
se zjara na pochod Martiny holky daly,
rády s sebou také vzaly vytrvalé muže
i ty, kteří srst mají místo hladké kůže...

A kampak to tedy všichni zamířili?
Přece načerpat spoustu jarní síly!

Pro ty, kteří to ještě po letech náhodou nevědí,
energii Vám dodá cesta za česnekem medvědím!  
Kromě sběru této rostliny Marta a její cvičenky

obdivovaly krásnou zeleň a rozkvetlé sněženky...
Les nám nabídl opravdu krásnou podívanou!

Příští rok tedy určitě NA SHLEDANOU!!! 

LM

Nikdy není pozdě
Do jógy lidé většinou přicháze-

jí z různých důvodů! Pro mnohé 
je to způsob odpočinku a zmír-
nění psychického napětí. Někteří 
se rozhodnou pro její pozitivní 
zdravotní účinky. Protahovací 
pozice (ásany) pomáhají zacho-
vat nebo zlepšit rozsah pohybu  
v kloubech až do stáří, takže je 
člověk déle soběstačný. Na lek-
cích se snažíme ve svalech uvol-
nit napětí, ale i posílit. Protože 
pokud se svaly nepracujeme, 
ochabnou nám a obalí se tukem. 
A to nikdo z nás nechce! Lid-
ské tělo je tím největším darem,  
a proto o něj musíme pečovat!

Myslíte si, že jóga je jenom  
pro „hadí" muže nebo ženy? Nic 
pro obyčejné lidi s pár kilogramy 
navíc a bolavými zády? Omyl - 
jóga, kterou praktikujeme ka-
ždé pondělí, je totiž pro každé-
ho. Sami se o tom přesvědčíte,  
pokud se rozhodnete v září začít, 
bude to pro vaše tělo pohlazení. 

Cvičení jógy ve Štěpánově mě 
za posledních třináct let přesvěd-
čilo o tom, že většina cvičenců 
pochopila, jak se o své tělo sta-
rat. Chce to jen udělat si na sebe 
čas. Odměnou bude lehkost, 
spokojenost. Výmluvy, že jsem 
příliš mladý, příliš starý – ne-
platí. Nikdy není pozdě vydat se  
na cestu poznání.

Na setkání se těší Marta 

I. Prezidentské maso 
SUROVINY :
750 g vepřového masa krkovice nebo kýty, 150 g šunkového salámu, 
3-4 velké cibule, hořčice, 2 vejce, 150 g tvrdého sýru, sůl, pepř, olej

POSTUP:
Plátky masa naklepeme, osolíme, opepříme, na rozpáleném oleji 
lehce opečeme z jedné strany. Pekáč vytřeme olejem a naskládáme 
do něj maso opečenou stranou nahoru, plátky rovnáme těsně ve-
dle sebe, potřeme hořčicí  a vrstvíme nejdřív salám a pak  kolečka  
cibule, opět jedno těsně vedle druhého. Sýr nastrouháme a promí-
cháme  se  syrovými  vejci. Rozetřeme na cibuli. Pekáč přikryjeme 
pokličkou nebo alobalem a vložíme do trouby předehřáté na 220 °C, 
pečeme do změknutí masa asi 30-40 min. Pak odklopíme a ještě pět 
minut necháme zezlátnout povrch. Podáváme s libovolnými bram-
bory a čerstvou zeleninou.

II. Úžasný tvarohový moučník 

SUROVINY:

Těsto: 2 celá vejce, 1 hrnek cukru krupice, 1/2 hrnku oleje, 2 hrnky 
hladké mouky, 1 prášek do pečiva, 1 vanilkový cukr, 1 hrnek mléka, 
1 lžička kakaa, 2 lžičky rozpustné kávy
Krém: 1/2 l mléka, 2 vanilkové pudinky, cukr podle chuti, 2 tvarohy 
(vaničky), rum podle chuti, 1/2 másla
Poleva: 2 zakysané smetany, 1 čokoláda na vaření

POSTUP:

Těsto: Vše smícháme dohromady, plech vysteleme pečicím papírem, 
vylijeme polovinu těsta, do druhé půlky dáme kávu s kakaem a nali-
jeme na světlé těsto. Upečeme při teplotě 180 -200 °C   asi 15-20 min.
Krém: V mléku uvaříme pudink, hned do horkého zašleháme  máslo  
a poté přidáme oba tvarohy a rum  a ještě našleháme. Krém nanese-
me na vychladlé těsto, uhladíme a nakonec dáme polevu.
Poleva: Rozpustíme si čokoládu a pak do ní vmícháme zakysanou 
smetanu. Dáme vychladit do lednice.

PŘEJI DOBROU CHUŤ!
Anna Nepejchalová

Běháte rádi? Já tedy moc ne. 
Ale co mám společného s účast-
nicemi závodu NoMen Run, kte-
rý se běžel v sobotu 25. dubna,  
je radost z pohybu v přírodě. Le-
tos se konal první ročník ryze 
ženského štafetového běhu, který 
měl v podtitulku výzvu Poběž  
a zažij. Trasa dlouhá 88 km byla 
rozdělena do osmi částí a její 
čtvrtý úsek končil a pátý začínal 
na parkovišti u Železáren. Tam 
se o zdárný průběh předávky 
štafety starala spolehlivá skupina 
štěpánovský hasičů a jejich rato-

lesti tu dělaly běžkyním nadšené 
diváky. „Běh je náročný, ale pří-
rodu tu máte nádhernou!" Takto 
se ke krásám naší krajiny vyzna-
la členka týmu Magorky z Orcy  
a pokračovala: „I lidé jsou všude 
náramní, povzbuzují nás potles-
kem a my si to užíváme!" Ta slova 
mě moc potěšila. 

Běh se mým koníčkem asi 
nestane, ale povzbudit jakéko-
liv nadšence přijdu příště ráda.  
A Vy? 

Lenka Malá

Štěpánovskou krajinou

PŘIPRAVUJEME
11. 7. 2015 od 13.00 hodin - 2. ročník Štěpánovské lávky
1.8.2015 od 9.00 hodin - 8. ročník nohejbalového turnaje trojic
                Nohejbalový klub Štěpánov nad Svratkou

RECEPTY OD ANIČKY


